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عراقچی در دیدار با مراجع:
دیپلماسی فعال با همه کشورها در دستور کار است

وزیر امور خارجه با اشاره به اصول ثابت عزت، حکمت و مصلحت به عنوان اساس 
راهنمای سیاست خارجی کشورمان گفت: در همین چارچوب، دیپلماسی فعال 

با همه کشورها در دستور کار است.
به گزارش ایرنا، سید عباس عراقچی روز جمعه در سفر به قم و دیدار با شماری 
از مراجع تقلید، ضمن تشکر از رهنمودها و دعاهای خیر مراجع بزرگوار تقلید، 
گزارشی از آخرین تحولات منطقه بویژه اوضاع فلسطین و لبنان و جنایات رژیم 
صهیونیســتی ارائه کرد. وی در بخشی از سخنانش گفت: پیشبرد دیپلماسی 
فعال با همه کشورها و اســتفاده از همه ظرفیت های برای تقویت اقتدار ملت 
ایران در عرصه منطقه و جهان را ترجمان سیاســت خارجی » فعال، اثرگذار و 

فراگیر« بر اساس سه اصل ثابت عزت، حکمت و مصلحت دانست.
وزیــر امور خارجه با تبیین عملکرد ۱۰۰ روزه وزارت امور خارجه، از جمله در 
خصوص مقابله با جنگ افروزی های رژیم صهیونیستی و حمایت از مردم مظلوم 
فلســطین و لبنان در برابر نسل کشی و تجاوزات رژیم اشغالگر، بر عزم دولت 
چهاردهم برای ادامه سیاست همسایگی دولت مرحوم شهید رئیسی و کوشش 

برای ارتقای روابط با کشورهای همسایه و مسلمان تاکید کرد.
وزیر امور خارجه کشورمان، اهمیت دیپلماسی عمومی و رسانه ای در موفقیت 
اهداف سیاست خارجی را خاطرنشان کرد و بر آمادگی دستگاه دیپلماسی برای 
بهره منــدی از ظرفیت های حوزه علمیه و مراکز فکری و گفتمانی دینی در قم 

برای پیشبرد برنامه های دیپلماسی عمومی کشور تاکید کرد.
مراجع تقلید نیز در دیدارهای جداگانه وزیر امور خارجه و هیات همراه با ایشان، 
رهنمودهای مهمی در خصوص تعامل جمهوری اسلامی با کشورهای جهان و 
بویژه با کشــورهای اسلامی و همســایه ارائه و برای دست اندرکاران سیاست 
خارجی دعا کردند. ســید عباس عراقچی در ســفر امروز خود به قم)جمعه ۹ 
آذرمــاه( با حضرات آیات عظام جوادی آملی، مکارم شــیرازی، نوری همدانی 
و ســبحانی از مراجع تقلید دیدار و گفت وگو کرد. عراقچی در این دیدارها در 
خصوص آخرین تحولات و اقدامات انجام شــده در حوزه دیپلماسی و سیاست 
خارجی و اوضاع لبنان و غزه و مذاکرات با ســه کشــور اروپایی با این اساتید 
برجسته حوزه علمیه قم گفتگو کرد و ضمن آشنایی از نزدیک با نقطه نظرات 
آنان در خصوص مســائل مختلف، خاطرنشان کرد: پذیرش آتش بس از سوی 
اسرائیل به دلیل شکست و تلفات سنگینی بوده که حزب الله لبنان وارد آورد و 
به هیچ وجه نمی توان به رژیم غاصب اسرائیل اعتماد کرد. زیارت حرم مطهر 
حضرت معصومه )س( و دیدار با آیت الله علیرضا اعرافی مدیر حوزه های علمیه 
کشــور و حجت الاسلام و المسلمین سید جواد شهرستانی نماینده مرجعیت 
عالی عراق در ایران و نیز شرکت در نشست جامعه مدرسین حوزه علمیه قم از 

دیگر برنامه های وزیر امور خارجه کشورمان در سفر به قم است.

مراجع

جزئیات غیر رسمی از زمان برداشته شدن فیلترینگ
رئیس شــورای مرکزی حزب ندای ایرانیان اظهار کرد: فیلترینگ تا پایان سال 

جاری و در سه مرحله اجرایی به طور کامل برداشته خواهد شد.
مجید فراهانی رئیس شورای مرکزی حزب ندای ایرانیان صبح دیروز )جمعه( در 
هشتمین کنگره ملی حزب ندای ایرانیان که در سالن پیامبر اعظم)ص( وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات برگزار شــد، گفت: حزب ندای ایرانیان همواره بر 
رفع مشکلات مردم تاکید دارد و از هیچ تلاشی برای برطرف شدن مشکلات و 

مسائل ریز و درشت و مسائل عینی جامعه دریغ نکرده است.
به گزارش ایرنا، وی تاکید کرد: کمترین ثمره، روی کار آمدن دکتر پزشــکیان 
به عنوان رئیس جمهور این بود که سایه جنگ را از کشور دور کرد. جنایتکاران 
صهیونیست برنامه ریزی  کرده بودند که پای ایران را به جنگ بکشانند، در این 

مسیر کارهای متعددی انجام دادند و برنامه های جدی نیز داشتند.
رئیس شــورای مرکزی حزب ندای ایرانیان که معــاون هماهنگی و پیگیری 
معاون اجرایی رئیس جمهور نیز هست در بخش دیگری از سخنانش اظهار کرد: 
فیلترینگ تا پایان ســال جاری و در سه مرحله اجرایی به طور کامل برداشته 

خواهد شد.

شفاف سازی معاون دفتر رئیس جمهور درباره منظور 
اصلی پزشکیان از عدالت آموزشی

معاون دفتر ارتباطات و اطلاع رســانی رئیس جمهور نســبت به برداشــت از 
اظهارات رئیس جمهور پزشکیان درباره تعداد دانش آموزان در کلاس واکنش 
نشان داد. سید مهدی طباطبایی، معاون دفتر ارتباطات و اطلاع رسانی رئیس 
جمهور با اشاره به سیاست های پزشــکیان درباره آموزش در شبکه اجتماعی 
ایکس نوشــت: »برداشــت ناروایی از اظهارات رئیس جمهور  پزشکیان درباره 
تعداد دانش آموزان در کلاس در برخی رسانه ها منتشر شد. تغییر مدل آموزش 
در مدارس از معلم محوری به مشارکت دانش آموزان یک قطعه از پازل بزرگ 
تحول در نظام آموزش و پرورش اســت. دغدغه های دکتر پزشــکیان در باب 

عدالت آموزشی بسیار جدی است.«

ویژه

مناطق پیرامونی کشور محل 
تغذیه گروه های خطرناک

ادامه از صفحه 1
علت این هوچی گری و جوســازی ناشــی از این اســت که  در مقاله مزبور 
بــه تاریخچه اقدامات ضد ایرانی برخی از عوامل که اکنون با اســتاندار رفت و 
آمد می کنند هشــدارداده شده است. استاندار محترم نه با توصیه و نه با تدبیر 
خویش نباید ارتباطی با این افراد داشته باشد و لازم است که مراقب توطئه ها 
و زیان های وجود این افراد و گروه های خطرناک باشــد که  در قالب گروه های 

اصلاح طلب و اصول گرا به وی نزدیک می شوند.
این افراد و گروه ها که پیوســته برای مقاصد خطرناک خویش مانند آفتاب 
پرست رنگ عوض می کنند، خطرناک ترین و بدترین یاوران یک استاندار مومن 
و ایرانگرا می توانند باشــند. بیداری و هشیاری استانداران جدید نه تنها برای 
دولت پزشکیان بلکه برای آینده این مناطق امری حیاتی و مهم است. اگر این 
گروه ها بر اثر غفلت و خوش قلبی اســتانداران جدید به اهداف خویش برسند، 
برای همیشه بهره گیری از استاندار از قومیت پیرامونی  در استان های پیرامونی 

غیر ممکن می شود.
به عقیده نگارنده هدف اصلی عناصر بدنام سابق از نزدیک شدن به استاندار 
این است که با اقداماتی نظام را از اینکه استاندارانی از قومیت پیرامونی داشته 
باشند پشیمان و مایوس کنند تا بدین وسیله بن بستی لاینحل میان قومیت 
پیرامونی و قومیت مرکزی ایجاد کرده و به مقاصد شــوم خویش نائل شــوند. 
بنابراین اگر استانداران محترم مراقب این هدف و اهداف شوم دیگر گروه مزبور 
نباشــند و گمان کنند که این افراد فقط دنبال منافع شخصی و باندی هستند 

خواه ناخواه به ایران و به قوم خویش خیانت کرده اند.
اســتانداران جدید مناطق پیرامونی باید کوشــش کنند تا افراد خوشنام و 
خوش ســابقه و مومن و ایرانگرای قومیت خویش را شناســایی کرده و به کار 

گیرند.  
در غیراین صورت مســئول عواقبی هستند که به وجود می آید. این توجیه 
که گروه های فشار اصلاح طلب و اصول گرا نیز ایشان را وادار به انجام این روش 
غلط )یعنی استفاده از عناصر قومیتی ضد ایرانی( کرده قابل قبول نیست. اگر 
 در این مورد فشاری وجود دارد لازم است که با وزیر کشور و ریاست جمهوری 
مطرح نموده و مانع حضور آنان شود.  در غیر این صورت خطر گرفتار آمدن به 

عواقب سخت وجود دارد. 

یادداشت

صباغیان:
انتقال پایتخت بهترین کاری است که 

امروز می توان انجام داد
یک عضو کمیسیون شوراها و امورداخلی کشور گفت: امروز 
بهترین کاری که می توان انجام داد انتقال پایتخت است و 

سال ها قبل باید انجام می شد.
محمدرضا صباغیــان در گفت وگو با ایلنــا، درباره انتقال 
پایتخت از تهران به دیگر شــهرها که این روزها ماموریتی 
برای بررســی این کار از سوی رییس جمهور به معاون اول 
هم داده شده است، گفت: امروز بهترین کاری که می توان 

انجام داد انتقال پایتخت از تهران است.
این عضو کمیسیون شوراها و امورداخلی کشور تاکید کرد: 
معضلات و مشــکلات کشور ما امروز در این پایتخت است 

که مدیریت درستی هم نداشته است.
وی خاطرنشان کرد: امروز شــهری از تهران ساخته شده 
است که دارای آلودگی هوا، ترافیک، معضلات اجتماعی و 
مشکلات دیگری برای مردم است. به نظر من این کار باید 

سال ها قبل انجام می شد.
صباغیــان درباره این که گفته می شــود انتقال پایتخت از 
تهران دارای هزینه زیادی است، گفت: هزینه اش در می آید.

عضو شورای اطلاع رسانی دولت: 
اصرار برخی نمایندگان بر مصوبات 
ناسازگار با مطالبات مردم به شکست 

وفاق می انجامد
عضو حقیقی شــورای اطلاع رسانی دولت گفت: اکنون که 
دولت چهاردهم ۱۰۰ روز نخست خود را سپری کرده و بر 
مصادر امور مستقر شده یادآوری این نکته بی وجه نیست 
که ندا اولین حزبی بود که در اولین روزهای کاندیداتوری و 
در آن شرایط یأس آور شجاعانه از آقای پزشکیان حمایت 

کرد.
سیدشهاب الدین طباطبایی دبیرکل حزب ندای ایرانیان و 
عضو حقیقی شورای اطلاع رسانی دولت در هشتمین کنگره 
این حزب که صبح جمعه )۹ آذر( برگزار شد، گفت: امروز 
روز جهانی حمایت از مردم فلســطین است و حزب ندای 

ایرانیان حمایت خود را از مردم فلسطین اعلام می دارد.
به روایت مهر، وی ادامه داد: حزب ندای ایرانیان کوشــید 
تا پیگیر مطالبات مردم باشــد، کمــاکان به رویکرد حزب 
پایبندیم. چالش های معیشــتی و محیط زیستی تشدید 

یافته و این ها بحران ها را بازنمایی می کند.
دبیرکل حزب نــدای ایرانیان همچنین عنوان کرد: بر این 
باوریم اگر نظام سیاسی تصمیم سخت اتخاذ نکند بحران ها 
ایران را درون گردابی خواهد کشــید. فضای سیاسی ایران 
در ۱۴۰۳ در حالی آغاز شــد که قهر مردم با صندوق رأی 
به اوج خود رســیده بــود و در دور دوم انتخابات مجلس 
مشارکت ۸ درصدی داشتیم. با گفتمان عدالت و وفاق آقای 
پزشکیان فضای سیاسی را عوض کرد و حزب ندا مجدانه از 

گفتمان وفاق حمایت می کند.
طباطبایی خاطرنشــان کرد: وفاق ملی باید همراهی قوای 
ســه گانه و نهادهــای حاکمیتی برای صرفاً حل مســائل 
مشکلات مردم باشد. لذا اصرار نمایندگان مجلس بر برخی 
مصوبات ناســازگار با مطالبات مردم یا پافشاری بر حذف 
چهره های شناخته شــده و تأثیرگذار ملی همچون آقای 
ظریف نه تنها برخلاف ایده رفاقت اســت بلکه در عمل به 

شکست آن منتهی خواهد شد.
وی ادامه داد: اطمینان داریم رئیس جمهور پزشکیان کار 
ویــژه وفاق را جلب رضایت مردم می داند. نتیجه همدلی و 

اجماع سازی را بر سر سفره ملت می خواهد.
دبیر حزب ندای ایرانیان خاطرنشان کرد: دشمنان ایران و 
اســلام در ماه های گذشته عداوت و سبعیت را به اوج خود 
رساندند و در خیال خامشان کوشیدند تا امنیت ایران را به 
مخاطره اندازند و خاک مقدس کشورمان را مورد تجاوز قرار 
بدهند. ولی به لطف مجاهدت های شیرمردان ارتش و سپاه 
پاســداران و به لطف توان موشکی کشور دشمنان ایران و 
در رأس آنها اسرائیل و آمریکا مبهوت قدرت نمایی نظامی 

کشور شدند و خطای محاسباتی خود را دریافتند.
طباطبایی بیــان کرد: با تاکید بر حفظ امنیت کشــور و 
پاســخگویی مقتدرانه بــه هرگونه تجــاوز خارجی بر راه 
حل هــای دیپلماتیک نیز تاکید داریــم و اقدامات توأمان 
دیپلماسی و میدان را کلید مهار تهدیدات منطقه ای و بین 
المللی علیه ایران می دانیم. وی افزود: ایران تمام ســهم ما 
از دنیا اســت که برای حفظ آن نوادگان کاوه و هم نسلان 
همت با وضوی غیرت و عشــق نمازهای خون در خونین 
شهرها خوانده ایم. در این مسیر صعب سر داده ایم اما خاک 

نه!
دبیرکل حــزب ندای ایرانیــان گفت: اکنــون که دولت 
چهاردهم ۱۰۰ روز نخست خود را سپری کرده و بر مصادر 
امور مستقر شده یادآوری این نکته بی وجه نیست که ندا 
اولین حزبی بود که در اولین روزهای کاندیداتوری و در آن 
شــرایط یأس آور شجاعانه از آقای پزشکیان حمایت کرد. 
حمایت ما مشــروط و صرفاً تا آنجایی باقی است که شاهد 
پیگیری شعارها و وعده های انتخاباتی به نفع مردم باشیم.

ربیعی:
چرا عده ای تاب دیدن 

حال خوب مردم را ندارند؟
دســتیار اجتماعی رئیس جمهور با بیان اینکه در تعجبم 
چرا عده ای تاب دیدن حال خوب مردم را ندارند، نوشــت: 
نمی دانم چرا در حالی که همه ما نگران مرجعیت رسانه ای 
در داخــل هســتیم، متولیان آن هیچ دغدغــه ای در این 

خصوص ندارند.
علی ربیعی در حســاب کاربری خود در شــبکه اجتماعی 
ایکس نوشت :در تعجبم چرا عده ای تاب دیدن حال خوب 
مردم را ندارند. هرچیزی که حتی به قدری اندک، موجب 
شادی، سرگرمی و دل خوش جامعه می شود را برنمی تابند. 
در خبرها خواندم که ســاترا دستور ممنوعیت »گزارش« 
عادل فردوسی پور و »اکنون« سروش صحت را صادر کرده 
است.مثل اکثر هم وطنان دوستشــان دارم. نمی دانم چرا 
در حالــی که همه ما نگران مرجعیت رســانه ای در داخل 
هستیم، متولیان آن هیچ دغدغه ای در این خصوص ندارند.

واکنش طیبه سیاوشی به سخنان قالیباف 
درباره قانون عفاف و حجاب

نماینده پیشــین مجلس به اعلام قانــون عفاف و حجاب 
واکنش نشان داد.

طیبه سیاوشــی، نماینده پیشــین مجلس در واکنش به 
اظهارات قالیباف مبنی بر اینکــه ۲۳ آذر ماه قانون عفاف 
و حجاب ابلاغ می شود، در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
»منطقه در حال انعقاد توافقنامه آتش بس و صلح اســت. 

۲۳ آذر اعلام جنگ با زنان ایران نکنید.«

مجلس

ویژه

سوشیال

یکی از نقدهای مخاطبان ما در محافل 
دینی عدم غنای محتوایی سخنرانی  های 
مذهبی است. »خطبه فدکیه« از بهترین 
و مناســبترین موضوعاتی است که در 
»هنگامه فاطمیه« باید به شــکل  های 
مختلف مورد بررسی و ارائه به مخاطبان 
در هر سال قرار گیرد تا پاسخ مناسب به 

نقدهای دلسوزانه مخاطبان باشد.
تبیینِ ارزش این خطبه در فرصت جداگانه 
ای باید باشد، اما بصورت اجمالی باید دانسته 
شود که این خطبه یک دوره کامل ولی کوتاه 
و اشاره گونه در خداشناسی    ، پیامبر شناسی    ، 
امام شناسی    ، دشمن شناسی    ، فرصت شناسی 

و نیز معاد است.
توصیه استاد بزرگ آیت الله جوادی آملی این 
است که    ؛ »خطبه فدکیه، عقل و علم است و 
تفسیر است    ، جزء متن دین ماست آن را باید 

حفظ کنیم    ، باید تدریس شود!
در این نوشــتار به عناوین این خطبه توجه 
شــده که عبارتِ عربی هــر بخش را تقدیم 

    می کنیم.
مخاطب حضرت فاطمه 

نقطه توجه حضرت زهرای اطهر به دو نقطه 
متمرکز است :

به حاضران در مســجد که یــک جمعیت 
انبوهی اســت    ؛ »انتم عبادالله .. یا ایها الناس 

.. ایها المسلمون ... یا معشر الفتیه«
 خطــاب به خصــوص خلیفــه    ؛ »یابن ابی 

قحافه)ابوبکر( افی کتاب الله ..«
دین شناسی 

محوریــت کلام حضرت در بخش شــروع 
خطبه    ؛ »دین شناسی« است.

 *خداشناســی با بهترین عبارت* در ثنایِ 
الهی و توحیدگرایی    ، مانند این عبارات؛

»لااله الاالله کلمه جعــل الاخلاص تاویل ها 
..«    ؛ توحیــد ما را موظف نموده به رســیدن 
به مرحله اخلاص و آن این اســت در فضای 
فکــر هیچ شــبهه ای و در فضای قلب هیچ 
ریا و دوگانگی نداشــته باشیم، تا بتوانیم به 
این حقیقت برســیم که    ؛ »ضمــن القلوب 
موصول هــا... »    ؛ دل موظــف اســت به این 

حقیقت برسد.
 *بخش دوم نبوت پیامبر اســلام* اســت 
که حضــرت فاطمه )س( به وجــود نوری 
پیامبر)ص( و نبــوت او قبل از همه انبیاء و 
دوران نبوتش اشاره دارد    ؛ مانند این عبارت    ؛ 
» ان الله ابی عبده و رســوله اختاره و انتجبه 

قبل ان ارسله ..  واصطفاه قبل ان ابتعثه ..«
 *در مــورد امامت* به بیان دو ثمره حیاتی 
آن برای بشریت اشاره نموده که عبارت است 
از نظامند شــدنِ جامعه و دوری از تفرقه که 
چنیــن فرمود : »طاعتنا نظاما للمله    ، امامتنا 

امانا من الفرقه«
 *درباره معرفتِ دینی*    ؛ دیگر از موضوعات 
این خطبه شریف است که غایت احکام اسلام 
مانند نمــاز و روزه و .. تا صله رحم را تبیین 

ُ الْیِمَانَ تطَْهِیراً لکَُمْ      می فرماید    ؛ »فَجَعَــلَ اللهَّ
لَاةَ تنَْزِیهاً لکَُمْ عَنِ الکِْبْرِ  ــرْکِ وَ الصَّ مِنَ الشِّ
کَاةَ تزَْکِیَةً للِنَّفْسِ و .. العَْدْلَ تنَْسِــیقاً  وَ الــزَّ

للِقُْلُوبِ«
 *درباره قرآن؛* از سفارشات موکد حضرت 
زهرای اطهر »قرآن« است    ، ایشان قرآن را به 
عنوان نور هدایت دربردارنده احکام و معارف 
ِ النَّاطِقُ وَ  معرفی     می کند؛ »عَلیَْکُمْ کِتَابُ اللهَّ
مِعُ  یَاءُ اللاَّ اطِعُ وَ الضِّ ادِقُ وَ النُّورُ السَّ القُْرْآنُ الصَّ

بیَِّنَةٌ بصََائرُِهُ..«
تکریم شخصیت امام علی 

بخش مهــم دیگری که در این خطبه به آن 
اختصاص یافته در رابطه با شــخصیت امام 
علی )ع( اســت. حضرت )س( در این بخش 
به شــخصیت ایمانی و مبارزاتی و ســوابق 

جانفشانی وی جملات مهمی دارد.
در زمینه شــخصیت معنــوی امام علی )ع( 
ِ مُجْتَهِداً فیِ أمَْرِ  فرمود : »مَکْدُوداً فیِ ذَاتِ اللهَّ
ِ ...«    ، و درباره مجاهدات  ِ قَرِیباً مِنْ رَسُولِ اللهَّ اللهَّ
و شجاعت و فداکاری امیرالمومنین فرمود : 
ُ .. وَ یخُْمِدَ  »کُلَّما أوَْقَدُوا ناراً للِحَْرْبِ أطَْفَأهََا اللهَّ

لهََبَهَا بسَِیْفِهِ.«
دگرگونی جامعه بعد از پیامبر 

بخش دیگر خطبه دررابطه چگونگی جامعه 
دینی بعد از رحلت پیامبر )ص( اســت . در 
اینجا حضرت فاطمه    ، اکثریت قاطع را به سه 

گروه تقسیم     می کند    ؛
گــروه اول    ؛ کســانی که همــواره در انتظار 
شکست رسول الله )ص( و اهلبیت )ع( بوده 
اند؛ اینان همان منافقان هســتند. »یا مَعْشَرَ 
النَّقیبَــةِ .. ما هــذِهِ الغَْمیزَةُ)بی تفاوتی( فی 

نَةُ عَنْ ظُلامَتی؟« حَقّی وَ السِّ
گروه دوم    ؛ کســانی که بی تفــاوت بودند و 
برایشــان مهم نبود کــه در جامعه چه حق 
کُشــی  هایی     می شــود و با دینِ خدا چه  ها 
    می کنند! چنیــن فرمــود: »اخلدتم بالدعه 

-راحتی- انتم فی رفاهیه العیش«
گروه ســوم    ؛ کسانی بودند که در وقت خطر    ، 
مخفی شــدند و خبری از آنان در دسترس 
نبود. این گروه همان فرصت طلبانی هستند 
که منتظر سُفره آماده هستند تا بنشینند و تا 
بلغتِ الحقلوم بخورند!    ؛ »نطََقَ کَاظِمُ الغَْاویِنَ  
وَ نبََــغَ خَامِلُ الْقََلِّینَ وَ هَدَرَ فَنِیقُ المُْبْطِلیِنَ  
– فَخَطَر فیِ عَرَصَاتکُِمْ  - ساکتین به میدان 
آمدند و ناشناخته  ها بیرون آمدند و بر زندگی 

تان سوار شدند..«
اعتراض به غصب خلافت 

حضــرت اعتراض خود را با تبیین شــرائط 
جامعه و مردمان آن به تصویر می کشــد و 
علت آن را در انحرافاتِ ذیل معرفی     می کند؛

اول    ؛ نفاق    ،
دوم    ؛ کهنه شدنِ لباس دین    ،

ســوم    ؛ زبان بازکردنِ منحرفانی که تا دیروز 
ساکت بودند، چهارم    ؛ ظاهر شدنِ گمنامانی 
در صحنه  های اجتماعی و سیاســی که هیچ 

شناسنامه مشخصی نداشتند.

پنجم    ؛ حضور کفار و مشرکین در اطاق فکر و 
برنامه ریزی  های جامعه .

ششــم    ؛ که نتیجه موارد فوق است    ، تعیین 
خلیفه مســلمین درحالیکــه این تعیین به 
عُهده انان نبــوده و پای از گلیم خود درازتر 

کردند.
مجموعــه این عناویــن را در عبــارات زیر 
    می خوانیم    ؛ »ظهرت فیکم حسیکه النفاق و 

سمل جلباب الدین ... اوردتم غیر شربکم«
 ادعای فتنه و ضرورت 

اقدام به مصلحت 
برنامه حســاب شده دشــمنان اهلبیت )ع( 
ادعای ایجاد فتنه بود تا با این حربه دورغین 
بتوانند منویات خود را به عنوان اقداماتی در 

جهت مصلحت جامعه اسلامی طرح کنند!
حضرت بخوبی این نقشــه را دریافت کرد و 
ان را خنثــی نمــود و فرمود:«ابتدارا زعمتم 
خــوف الفتنه الا فــی الفتنه ســقطوا و ان 

جهنملمحیطه بالکافرین فهیهات منکم..«
پشت به قرآن و خاموشی انوار دین 

بعــد از تبیین گروه  های مختلف در جامعه و 
رنگ باختن دین در میان آنان به نتیجه آن 
که در ظاهر بدســت گرفتنِ قدرت بود    ، و در 
باطن؛ پشت کردن به قرآن و خاموش کردن 
انوار دین بود؛ »قد خلفتموه وراء ظهورکم .. 

اطفاء انوار الدین الجلی..«
در کمین تخریب شخصیت و تضییع 

حقوق اهلبیت )ع( بودید! 
سنت پیامبر و اهلبیت او با یک فریبکاری با 
ظاهرسازی و حق بجانب بودن از بین بردند و 
این چیزی بود که همیشه در کمین بودند تا 
روزی به آن دست یابند؛ »اخماد سنن النبی 
الصفی و تسرونحســوا فی ارتغاء و تمشــون 

لاهله و ولده فی الخمر و الضراء«
دادخواهی فدک 

فاطمه اطهــر در مبانه خطبه به احقاقِ حق 
خود وارد     می شود و تا هم دادخواه حق خود 
باشــد و هم حاکمیت را به ظلم و تعدی به 

حقوق اشخاص و افراد معرفی کند.
گرچه فدک بــدون جنــگ و خونریزی به 
پیامبر )ص( مناقل شــد و از اموال شخصی 
آن حضرت بود و ایشــان به امر خدا در آیه    ؛ 
هُ«)اسراء ۲۶( به حضرت  » آتِ ذَا القُْرْبی حَقَّ
فاطمــه واگذار نمود و کارگرانی که ســالها 
در آن کار میکردنــد از حضرت زهرا حقوق 
    می گرفتند. اما بخاطر اینکه سخن خلیفه که 
اســتدلال کرد که این فدک از اموال رسول 
الله بوده و الان از آنِ حکومت است! را باطل 
کند    ، احتجاج به »ارث« بودن نمود و فرمود: 
»چطــور تو از پــدرت ارث میبری ولی من 
ِ ترَِثُ  نبرم؟! یاَ ابنَْ أبَیِ قُحَافَةَ أَ فیِ کِتَابِ اللهَّ
أبَاَکَ وَ لَا أرَثُِ أبَیِ لقََدْ جِئْتَ  شَیْئاً فَرِیًّا أَ فَعَلیَ 

ِ وَ نبََذْتمُُوهُ..« عَمْدٍ ترََکْتُمْ کِتَابَ اللهَّ
در اینجا خلیفه اســتدلال به حدیث جعلی 
از قول پیامبر نمود که هیچ کســی از پیامبر 
نشنیده بود!)ر.ک؛ شرح نهج البلاغه ابن ابی 

الحدید ج ۱۶ ص ۲۲۱(
اعتراض به سکوت و مُردگی شهر

در بخش دیگری از خطبه    ، وقتی حضرت)س( 
دید خلیفه مســلمین به هیچ عنوان زیر بار 
حق نمی رود و صدای حمایت هم از کســی 
برنمی خیزد    ، بر مُردگی شهر و سکوت مرگ 
بارشان نهیب زد    ؛ »أیَُّهَا النّاسُ، ما هذِهِ الرِّعَةُ، 
وَ مَــعَ کُلِّ قالةٍَ أمُْنِیَّةٌ؟أیَنَْ کانتَْ هذِهِ الامْانیُِّ 

فی عَهْدِ نبَِیِّکُمْ؟«
 از میوه تلخ غصب زعامت و خلافت 

خواهید خورد! 
پایان خطبه بی نظیر حضرت به بیان تلخی 
میــوه غصب خلافــت بود که بــه خلیفه و 
کارگزارانش فرمود: »روز قیامتی هســت و 
با خــدا و حکم او و پیامبــر مواجه خواهید 
شد؛ »تلقاک یوم حشرک فنعم الحکمالله و 
الزعیم محمــد)ص( و الموعد القیامه« و نه 
تنها به قیامت آنان اشاره نمودید    ، بلکه از عدم 
موفقیتِ دنیوی آن پرده برداشــت و فرمود: 
»منتظر باشــید    ؛ خلافت    ، این شتر سرگش 
که بر پشــت خود زخم دارد و سواره خود بر 
زمین     می کوبد..    ؛ فاحتَقِبوها دبرِه الظهر..باقیه 

العار موسومه بغضب الله«
و حضرت فاطمه )س( ســپس مردمانی که 
با ســکوت مرگبارشان این حادثه تلخ را رقم 

زدند    ، 
فرمود: »    می توانستید اقدام کنید و نکردید ! 
جای حرفی باقی نمانده ..    ؛ انتم بمرای منی 
و مسمع و منتدی و مجمع تلبسکم الدعوه و 

تشملکم الخیره..«
این سکوت مرگبار بخاطر اباحه گری    ، تنبلی 
و رهاشدن از محدودیت دین بود که گریان 
شــما را گرفــت    ؛ »الا قــد اری اخلدتم الی 
الخفــض و ابعدتم من هو احق بالبســط و 

القبض و خلوتم بالدعه ..«
*فاطمه مظلومه    ، ظالم را به خدا 

واگذار کرد 
وقتی حضرت زهرا )س( تنهای تنها شــد و 
هیچ دفاعی از مسلمین نشنید    ، حاکمِ مدعی 
را به »خدا واگذار کرد!« و چقدر واگذار کردن 
حکم نهایی بخدا ســخت و بد عاقبت برای 
ظالم و غاصب است    ؛ چنین فرمود: »فَدُونکََهَا 
مَخْطُومَةً مَرْحُولةًَ تلَقَْاکَ یوَْمَ حَشْــرِکَ فَنِعْمَ 
دٌ وَ المَْوْعِدُ القِْیَامَةُ  عِیمُ مُحَمَّ ُ وَ الزَّ الحَْکَــمُ اللهَّ
ــاعَةِ یخَْسَرُ المُْبْطِلُونَ  وَ لَا ینَْفَعُکُمْ  وَ عِنْدَ السَّ

إذِْ تنَْدَمُونَ«
 محور برنامه ما؛ صبر است..

حضرت بعــد بیان حــق و دادخواهی خود 
و تبــان اینکــه آنچه گفتم    ؛ جوشــش دل 
اندوهگین، و بیرون ریختن خشم و غضب و 

اتمام حجت بود.
و اکنون، مانند که قبلا که دشــمنی شما را 
    می دیدم    ؛ برنامه ما »صبر است«. نصبر منکم 

علی حزالمدی...«
پایان خطبه    ؛ منتظر 
اراده خدا     می مانیم. 

پایان خطبه حضرت زهــرا )س( به زیبایی 
طلیعه و شــروع آن اســت که بدون گلایه    ، 
با قدم اســتوار و قلبی سرشــار از توحید و 

معرفت الله     می گوید 
»آنچه می  کنید در برابر چشم بینای خداوند 
قرار داشته، و آنانکه ســتم کردند به زودی 
می  دانند که به کدام بازگشتگاهی بازخواهند 
گشــت، و من دختر کسی هستم که شما را 
از عــذاب دردناک الهی کــه در پیش دارید 
خبر داد، پس هرچه خواهید بکنید و ما هم 
کارخود را می  کنیم، و شما منتظر بمانید و ما 

هم در انتظار بسر     می   بریم.
ِ ما تفَْعَلُونَ، وَ سَیَعْلمَُ الَّذینَ ظَلمَُوا  فَبِعَیْنِ اللهَّ
ایََّ مُنْقَلـَـبٍ ینَْقَلبُِونَ، وَ انَاَ ابِنَْةُ نذَیرٍ لکَُمْ بیَْنَ 
ـا عامِلُونَ، وَ  ّـَ یدََیْ عَذابٌ شَــدیدٌ، فَاعْمَلُوا انِ

َّا مُنْتَظِرُونَ« انتَْظِرُوا انِ
خداوند توفیق حفظ و حراست از خطبه غرا 
و تفسیر و تبیین آن را برای شیعیان و تمام 
عدالت خواهان عالمَ به همه سفیران هدایت 
و مُبلّغان نور قرآن و عترت )ع( بیش از پیش 

کرامت فرماید. آمین.

یک فعال سیاســی اصلاح طلب گفت: 
لایحه ای که دولت داده اســت، اقدامی 
بود کــه کاملا از دولت توســعه گرای 
آنچه  و  می رفت  انتظار  پزشکیان  آقای 
که در روزهای گذشته در این خصوص 
مورد  اصلا  بودیم،  شاهدش  مجلس  در 

انتظار نبود. 
حســن رسولی فعال سیاســی اصلاح طلب 
در گفت وگو با ایلنــا گفت: من فکر می کنم 
با توجه به جهانی شدن همه امور من جمله 
نحوه شناســایی و به کارگیری سرمایه های 
انسانی و نیروی متخصص توسط کشورهایی 
که دغدغه اصلی شــان در نظــام حکمرانی 
توســعه پایدار و همه جانبه کشــور است، 
وضع این قانون توسط مجلس قبلی با لحاظ 
کردن شــرایط داخلی ایران مغایر با مصالح 
ملی اســت. چرا که از منظر عوامل توســعه 
ایران بیشــترین محدودیت را به لحاظ ورود 
انواع و اقسام ســرمایه دارد، بنابراین مصوبه 
مجلس گذشته مبنی بر ممنوعیت استفاده 
از آن دســته از نیروهــای ایرانی الاصل که 
یکــی از بســتگان درجه یــک آن ها یعنی 
همسر و فرزندانشــان دارای تابعیت دوگانه 
هســتند، در واقع در مغایرت آشکار با منافع 
و مصالح ملی ایران است. این فعال سیاسی 
اصلاح طلب تصریح کرد: در چنین شرایطی 
نه تنها انتظار نمی رفت که نمایندگان مجلس 
چنین سنگ بزرگی بر سر راه تحقق توسعه 

کشور قرار بدهند بلکه همانند سایر کشورها 
که نخبگان و متخصصان دانشگاهی را صرف 
نظر از ملیت آنان از قبل شناسایی و تشویق 
و ترغیــب می کنند تا از ظرفیت شــان برای 
توسعه کشورشان استفاده کنند باید اقداماتی 
در این راســتا صورت می گرفت اما در کمال 
تاسف ما در قوه مقننه شاهد این قانون گذاری 
بوده ایم. رســولی با اشــاره به لایحه اصلاح 
قانون انتصاب اشــخاص در مشاغل حساس 
خاطرنشان کرد: اساسا گویا دو تابعیتی بودن 
فرزند یک وزیر که فرزندش در سال ۱۳۶۰ 
در یک کشور خارجی به دنیا آمده، جرم بوده 
و جرم انگاری شــده اســت. آن هم نه جرم 
انگاری علیه فرزندش بلکه جرم انگاری علیه 
پدری که اصلا موضوع بحث نیست. بنابراین 
لایحه ای که دولت داده است، اقدامی بود که 
کاملا از دولت توســعه گرای آقای پزشکیان 
انتظار می رفت و آنچه که در روزهای گذشته 
در این خصوص در مجلس شاهدش بودیم، 
اصلا مورد انتظار نبود. نمایندگان مجلس یک 
فوریت این اصلاحیه مهم را نپذیرفتند آن هم 
در زمانه ای که همه قوای سه گانه بویژه آقای 
رییس جمهور و رییــس مجلس صحبت از 
وفاق می کنند. من امیدوارم که آقای رییس 
جمهور با تکیه بر همین رویکرد توافق ســاز 
خودش علاوه بر مجلس این اصلاحیه مهم را 
از طریق جلسه سران قوا که اختیارات خاصی 
هم دریافت کرده انــد، مورد پیگیری و اقدام 

قرار دهد.
وی در پاسخ به این سوال که برخی معتقدند 
ایــن قانون به ابزاری بــرای حذف افرادی با 
گرایش های سیاسی متفاوت می شود، آیا در 
این زمینه نگرانی هایی وجود دارد، گفت: هم 
در عرصه داخلی و هم در عرصه بین المللی 
ممکن اســت این اتفاق بیفتــد. نه تنها این 
قانون مشوق و جاذب نیست بلکه آشکارا یک 
مانع اساسی به وســیله این قانون بر سر راه 
این سیاست که جزو بدیهی ترین انتظاراتی 
است که از دولت ها و مجالس می توان داشت، 

ایجاد شده است.
این فعال سیاســی اصلاح طلب تاکید کرد: 
همه ســفرای ایرانی که در طول ۴۵ ســال 
گذشته و ســال های بعد از انقلاب در خارج 

از کشــور بوده اند و فرزندانشان در آنجا بدنیا 
آمده و تابعیت قهــری دارند با تصویب این 
قانون امــکان قرار گرفتنشــان در مناصب 
حساس سلب شده است یعنی نه تنها فرش 
قرمز برای آن ها پهن نمی کنیم بلکه راهشان 
نمی دهیم. انگار جرمی مرتکب شــده اند در 
حالیکه نباید اینطور رفتار کنیم. چگونه است 
که رییس جمهور به عنوان نفر دوم کشــور 
در پیام های رسمی به ایرانیان خارج از کشور 
پیام می دهد برای بازگشت به کشور و حتی 
به دنبال عفو عمومــی با هماهنگی رهبری 
اســت از آن طرف یک قــوه دیگر می آید و 
نــه تنها این راهبرد رییس جمهور را تقویت 
نمی کند بلکه مستقیم با ابزار قانونگذاری در 

مقابل آن می ایستد.

تقدیم به فضلاء و مبلغان برای محافل و مجالس ایام فاطمیه

بررسی موضوعی خطبه فدکیه
هادی سروش

رسولی:

با افراد دارای تابعیت قهری مانند مجرم رفتار نکنید


